

မုခ်လောပာအိန်နုဒိန်အပိ...



တံနိ (သတိတရါ)

စီဝါမုခ်သိသနီဆံးအသးအိန်ဒီးဒေထဲ(၇)နံ့, အဟံာ်အိန်လါသဝီယာပုဂံတရူထံးလီၤ. တနံတခိန်အဝဲထံာ်န့ထိန်ဖိလါအဒီးထိန်တပဲ့ၤ ဒီးဘဉ်တဘဉ်အိန်လါအသ့ပုလီၤတဲာ်ဆူဟိန်ခိန်လီၤလီၤ. အဝဲအိန်ဒီးကွာ်စုာ်ဝဲဖးယံာ်ညါ, မုခ်ထိန်အမိာ်ပုဂံကဟဲက့ယုာ်စိာ်ထိန်က့အီဆူ သ့ဉ်ခံအကသ့ပုဇါန့ဉ်လီၤ. တထံာ်ဝဲပုလါကဟဲမၤစၢၤထိန်ဖိအံၤနီတဂၢၤဘဉ်အယိစီဝါသးကညီၤဘဉ်ထိန်ဖိဒီးဟဲက့စိာ်ဝဲဆူအဟံာ်လီၤ.

စီဝါဟဲက့တုၤဆူအဟံာ်တဘျီယီတုထိန်န့ဝဲထိန်အကသ့တခါဒီးဟံာ်လီၤဝဲအထိန်ဖိန့ဆူအကသ့ကပုာ်လုးဖိအပုလီၤ. အမိတဲအီ-
“ဖိခွါ, တာ်လါထိန်ဖိဒီးထိန်သီသီဒီးအံၤနကဘဉ်ဒိန်ထိန်အီန့ဉ်ကမူအဂီၢ်ကီဒိန်မးနီဉ်”

စီဝါတဲဆါအမိ-
“ကီၢ်တဂ့ၤမိ, ယကကွာ်ထွဲဒုးအိန်အဆဉ်ဂ့ၤဂ့ၤလီၤ. ယထိန်ဖိတသံဘဉ်ဝဲဘဉ်”

စီဝါဟးယုန့ဉ်ဖိတကံၤဖိဒီးဟဲက့ဒုးအိန်ဝဲအထိန်ဖိအဆဉ်ကိးနံၤဒီးလီၤ. တဘျီတခိန်အတံၤသကိးဖိတဖဉ်ဟးယုစၢၤန့ဉ်ဖိတကံၤဖိဒီး ဟဲဟ့ဉ်စီဝါလါအကဒုးအိန်အထိန်ဖိအဂီၢ်လီၤ. စီဝါအဲာ်အထိန်ဖိဒိန်မး. အထိန်ဖိစ့ၢ်ကိးအဲာ်အကစၢ်စီဝါဒိန်မးလီၤ. မုခ်န့ဉ်မုခ်သီတဖဉ်လဲၤ ပုၤကွံာ်ဒီးအထိန်ဖိနီဒိန်ထိန်ကယိကယိလီၤ. ခဲအံၤတဘျီအထိန်ဖိအဆူအဒီးထိန်ပုၤလါဂ်လံ.

တနံတခိန်အထိန်ဖိယုာ်လိထိန်ဆူအံၤဆူဘးလါဟံာ်ပုၤ, စီဝါကွာ်လီၤအထိန်ဖိဒီးသးခုဝဲဒိန်မးလီၤ. အထိန်ဖိစ့ၢ်ကိးပျါသ့ဉ်ဖံးညီဝဲလီၤ. အပါတဲအီ-
“ဖိခွါ, နထိန်ဖိယုာ်လိထိန်လံ. ယုာ်ဝဲမုခ်သ့မုခ်မုခ်နီၢ်နီၢ်လံတဘျီပျဲအကလဲၤဒေဝဲဝဲအသးလါတာ်သဘျီပုၤ, တဘဉ်တြီအီတဂ့ၤ”

စးထိန်ဖိန့စီဝါသးကီၢ်ထိန်လါအဟံာ်ကတိၤတထံာ်အံၤအယိလီၤ. အဝဲတအဲာ်ဒီးလါအထိန်ဖိကယုၤသဒေအီဘဉ်. မုခ်လါအအဲာ်ဘဉ် အထိန်ဖိအယိတအဲာ်ဒီးဝဲလါအထိန်ဖိကဟးသဒေအီဘဉ်. လါတာ်န့ဉ်အယိစီဝါလဲၤဟံးန့ဉ်ယုာ်ဆံးဆံးဖိတဖျဉ်. ထၢန့ဉ်လီၤဝဲအထိန်ဖိဆူ ယုာ်အပုၤဒီးတဲကသ့အထိန်ဖိ-

“ထိန်ဖိစၢၤ, ယအဲာ်န့ဒိန်မး. နတဘဉ်ဟးသဒေယုာ်တဂ့ၤနီၤ. ယပျီဃာ်န့ဒီးအံၤန့ဉ်တမုခ်ယသးအိန်လါယကမၤဖိပျီမၤနးဘဉ်သးန့အယိ ဘဉ်. မုခ်လါယအဲာ်န့ဒိန်မးဒီးယသးအုးလါနကယုၤသဒေကွံာ်ယုာ်ဒီးပကလီၤဖးဘဉ်ဖုးအယိလီၤ”

စးထိန်လါမုခ်န့ဝဲန့ဉ်လံၤလံၤထိန်ဖိအံၤပျါလါအသးတဖံလါဒီးသီးလါညါခါအသီးလါဘဉ်. တနံတနံဘဉ်အိန်ဝဲလါသိန်ယုာ်ဆံးဆံးဖိအ ပုၤကတိာ်ကတူထဲတဘျီစီလီၤ. စီဝါမုခ်ဟဲဒုးအိန်အဆဉ်န့ဉ်ပျါလါသးတအိန်အိန်အဆဉ်လါညါခါအသီးလါဘဉ်. အမိတဲအီ-
“ဖိခွါ, နထိန်ဖိခဲအံၤယုၤသ့လံ. အဝဲကအဲာ်ဒီးယုၤဝုၤဝီဆူကလံၤကျါလါတာ်သဘျီပုၤဒီးအသကိးအဂါတဖဉ်အသီးသၢဉ်. ပျဲအကယုၤဒေဝဲ လါတာ်သဘျီအပုၤမိဉ်”

စီဝါဂံၤဂုၤအခိန်တတူာ်လိာ်အမိတဲတဘဉ်. မုခ်လါအဝဲအဲာ်ဘဉ်အထိန်ဖိဒိန်မးဒီးသးအုးဝဲလါအတဲာ်ကလီၤဖးဘဉ်ဖုးဒီးအီန့ဉ်လီၤ. တနံတ ခိန်စီဝါအဖုဟဲဟးဆူစီဝါအဟံာ်ဒီးထံာ်ဝဲထိန်ဖိလါစီဝါပျီဃာ်အီလါယုာ်တဘျီန့ဉ်လီၤ. ဖဲန့ဉ်အဖုဆိမိဉ်ထံာ်တတီၤဒိန်ခိန်ဝံၤကိး တဲစီဝါဒီးအံၤ-

“တာ်လံၤခွါ, ဟဲ-ပဒီဖုလံၤခံဂပကလဲၤဟးလိာ်ကွဲဆူတာ်ပျီပုၤနီၤ”

လါတာ်သးခုအပုၤစီဝါပိာ်ထိန်အဖုခံလီၤ. ဒီဖုလံၤခံဂပလဲၤထိန်ဝဲ ဆူတာ်လုာ်ဖိတလုာ်အဖိခိန်ဟးကွာ်စိလီၤတာ်ဆူတာ်လုာ်အဖိလံာ်, စီ ဝါထံာ်စိယီဝဲတာ်လုာ်တာ်တြီတဖဉ်, ပျီမုခ်လါဟ့ဒီးသ့ဉ်မုခ်ဝဲဘဉ် တဖဉ်, စိာ်ပျီဖးလဲၤဖးထီတဖဉ်ပျါလံပျါလါဝဲဂ့ၤမး. အယိစီဝါသး ဖံးဒိန်မးလီၤ. ဖဲန့ဉ်စီဝါထံာ်ဘဉ်ထိန်ဖိအိန်ဝဲအကလုာ်ကလုာ် ယုၤဝုၤဝီဝဲလါကလံၤကျါလါတာ်သဘျီပုၤလီၤ. စီဝါကွာ်ထိန်ဖိတ ဖဉ်ယုၤလါကလံၤကျါလါတာ်သဘျီအပုၤဒီးအဝဲစ့ၢ်ကိးအဲာ်ဒီးယုၤ ဝဲဒီးထိန်ဖိတဖဉ်အသီးဆူမုးဖိကလံၤကျါလါတာ်သဘျီအပုၤန့ဉ် လီၤ. လါတာ်န့ဉ်အယိစီဝါတယာ်ထိန်အစုခံခိန်ထိန်သလုာ်ထိန်အဒီးဆူအသီးဝံၤဒီးယုာ်ထိန်ထိန်ယုာ်လီၤလီၤဝဲလါတာ်လုာ်ခိန်နီဉ်လါဟ့ဖး လဲၤအဖိခိန်တဘျီဘျီ, လဲၤထိန်ဝဲဆူသ့ဉ်ခဲဒီးအိန်ဝဲသ့ဉ်သ့ဉ်တဘျီဘျီတာ်မုခ်ဘဉ်အီဒိန်မးလီၤ.



တုၤမ့ၤဟဲက့ၤတုၤဆူဟံၣ်တဘျီယီၤစီၤဝါလဲၤဆူအထီၣ်ဖိအအိၣ်ဒီးလၢတၢ်သးခုၤပုၤဟ့ၣ်ဒုးအိၣ်ဝဲအထီၣ်ဖိသ့ၣ်သ့ၣ်လၢဟဲက့ၤဒီးန့ၣ်ဝဲ
လၢအထီၣ်ဖိကအိၣ်ဝဲအဂီၢ်လၢတၢ်အဲၣ်အပူၤလီၤ.ဘၣ်ဆၣ်အထီၣ်ဖိန့ၣ်တသးဖုံတုၤလိာ်အီၤဒ်လၢညါခါအသိးဘၣ်.အဝဲက့ၤလီၤအထီၣ်ဖိအိၣ်
လၢယၤပူၤထဲတဘျီဒီးဘျီ
တန့ၢ်ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်.လၢလီၤမံၤပူၤအဝဲဆိမိၣ်ထံၣ်မံၤကဒါက့ၤဝဲမဆါကၢၢ်ဖဲအဝဲလဲၤဟးလိာ်ကွဲးဒီးအဖုလၢတၢ်လူၢ်ဒီးခိၣ်အခါထံၣ်ဘၣ်ဝဲထီၣ်ဖိတဖၣ်
ယုၤဝ့ၤဝဲလၢကလံၤကျါလၢတၢ်သဘျီပူၤပုၤဒီးတၢ်သးဖုံန့ၣ်လီၤ.စီၤဝါဘၣ်လီၤမဲၣ်လၢကမံၤအဂီၢ်ဘၣ်ဆၣ်ထံၣ်မံၤကဒီးဝဲအထီၣ်ဖိလၢအဲၣ်ဘၣ်
ဝဲတဘျီအိၣ်လၢယၤပူၤထဲတဘျီဒီးတအိၣ်အဆၣ်ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဆုၣ်ထီၣ်အသိတန့ၢ်စီၤဝါမံၤပာ်ထီၣ်လၢအလီၤမံၤပူၤဂီၢ်ဂီၢ်ဒီးလဲၤယီၤဝဲဆူအထီၣ်ဖိအအိၣ်,ကွၢ်လီၤဝဲအထီၣ်ဖိလၢယၤပူၤန့ၣ်လီၤ.
အထီၣ်ဖိထံၣ်ထီၣ်အီၤတဘျီယီၤဖုထီၣ်ထီၣ်ဖုလီၤလီၤလၢယၤပူၤပုၤဒီးတၢ်မ့ၢ်လၢတမံၤမံၤလၢအကစၢ်အအိၣ်လီၤ.စီၤဝါကွၢ်လီၤဝဲအထီၣ်ဖိလၢ
တၢ်ဘျီတၢ်ဘျီအပူၤတတီၤဒိၣ်ဒိၣ်ဝံၤထုးထီၣ်အထီၣ်ဖိလၢယၤပူၤစိာ်ဃာ်အီၤလၢအပူၤဒီးတဲထီၣ်ဝဲ-
“ထီၣ်ဖိစၢ,ယပျီၣ်ဃာ်နၢဒ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်လၢယအဲၣ်နၢ,ယသးအုးလၢနကလီၤဖးဘၣ်ဖုဒီးယၤအယီၤလီၤ.အၢၣ်,
ဘၣ်ဆၣ်ခဲအံၤမိၣ်,ယကပျါယုၤကွၢ်နၢလီၤ.ယပျဲလဲၤကွၢ်နၢဒ်အံၤန့ၣ်မိၣ်တမ့ၢ်လၢယတအဲၣ်နၢလၢဘၣ်အ
ယီၤဘၣ်နီၤ.မ့ၢ်လၢယအဲၣ်နၢဒ်မးအယီၤလီၤ.လဲၤနဲမ့ၢ်မ့ၢ်နီၤ...”



စီၤဝါနၢမူအထီၣ်ဖိဘျီနၢမူဝံၤပျါယုၤကွၢ်ဝဲအထီၣ်ဖိဆူကလံၤကျါန့ၣ်လီၤ.လၢတၢ်သးဖုံအပူၤအထီၣ်ဖိယုၤသဖို့ထီၣ်ဝဲလၢဂံၢ်လၢဂံၢ်ဘါဆူက
လံၤကျါယံၤထီၣ်ယံၤထီၣ်ဒီးအီၤလၢခံကတၢ်လီၤမၢ်ကွၢ်ဝဲလၢအတၢ်ထံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.စးထီၣ်လၢနံၤဝဲန့ၣ်အထီၣ်ဖိလၢအအဲၣ်ဘၣ်ဝဲဒီးလုၢ်ဒိၣ်
ထီၣ်ဝဲလၢအနီၢ်ဆံးခါလံၤလံၤတဘျီန့ၣ်တဟဲက့ၤကဒါဆူအအိၣ်နီတဘျီလၢဘၣ်တုၤမ့ၢ်မဆါတန့ၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

တံနိ (သဝီတါ)



Come Back Home